

## **Congresul ROYA la Catedrala Episcopală din Saint-Hubert, QC 14-16 noiembrie 2025**

În perioada 14-16 noiembrie 2025, la Catedrala Episcopală cu hramurile „Sfântul Mare Mucenic Gheorghe și Sfinții Mucenici Epictet și Astion” a avut loc congresul anual ROYA al tinerilor din Mitropolia Ortodoxă Română a celor două Americi. La eveniment au participat, alături de Înaltpreasfințitul Părinte Arhiepiscop și Mitropolit Nicolae și Preasfințitul Părinte Episcop Ioan Casian, tineri din cele două eparhii.

Manifestările au debutat vineri seara cu Taina Sfântului Maslu în sobor de preoți, sub protia Preasfințitului Părinte Ioan Casian. La invitația ierarhului, părintele Petru Neaga, responsabilul ROYA la nivel Mitropolitan, a rostit un cuvânt de învățătură. Ziua următoare a debutat cu Sfânta Liturghie, săvârșită de către Chiriarhul locului, împreună cu protos. Maxim Morariu, eclesiarhul Catedralei, părintele Petru Neaga și părintele Constantin Traian Petre, de la Catedrală. La finalul slujbei, Preasfințitul Părinte Ioan Casian a rostit un cuvânt de învățătură, în care a evocat personalitatea și moștenirea Sfântului Paisie de la Neamț. Ierarhul a subliniat faptul că:

*„Sfântul Paisie rămâne un model de credință, statornicie și rugăciune pentru tinerii de astăzi. Prin activitatea sa mănăstirească, viața sa isihastă și faptul că a tradus și publicat colecția Filocalică, el ne oferă tuturor un exemplu demn de urmat”.*

În continuare s-au desfășurat lucrările congresului ROYA: apelul nominal al delegaților, prezentarea ROYA și a activității ei și cuvintele de salut ale celor doi ierarhi ai Mitropoliei. Teodora Gârlonța, președinta Asociației a vorbit despre semnificația ei și despre motivația alegerii Sfintei Ecaterina ca ocrotitoare a acesteia. Apoi, Valentin Cioană, vicepreședinte ROYA Canada, a realizat o trecere în revistă a activităților din ultimul an ale organizației. A urmat apoi raportul financiar, realizat de către Patrick Cioată de la Vancouver, trezorerul asociației și mărturia Înaltpreasfințitului Părinte Arhiepiscop și Mitropolit Nicolae cu privire la modul în care tinerii din America Latină aleg Ortodoxia în zilele noastre.

Apoi, tinerii s-au împărțit pe grupe, unde au discutat despre proiecte și activități prezente și viitoare. Câte doi responsabili din fiecare grupă au venit apoi să vorbească despre ceea ce au descoperit împărtășindu-și unii altora experiențele avute în cadrul ROYA.

A urmat apoi conferința părintelui protos. Dr. Maxim Morariu, eclesiarhul Catedralei Episcopale „Sfântul Mare Mucenic Gheorghe și Sfinții Mucenici Epictet și Astion” din Saint-Hubert, QC și inspector Eparhial în cadrul Episcopiei Ortodoxe Române a Canadei, despre părintele Dumitru Stăniloae și moștenirea lui, urmată de o sesiune de întrebări și răspunsuri. Tinerii au solicitat recomandări de lectură din opera părintelui Stăniloae, dar au fost curioși să afle mai multe și cu privire la viața și activitatea lui. La finalul discuțiilor, Preasfințitul Părinte Ioan Casian a intervenit și a subliniat importanța misionară și liturgică a textelor sale.

Au urmat apoi slujba Vecerniei, cina și activități comune ale tinerilor.

Duminică, începând cu orele 8h30, tinerii, împreună cu pr. Maxim, pr. Petru și pr. Adrian Manea și părinții diaconi Valentin Boțu și Marius Constantin Popa au săvârșit slujba Utreniei. Apoi, la ora rânduită, a avut loc primirea ierarhilor și s-a săvârșit Sfânta Liturghie, sub protia Înaltpreasfințitului Părinte Mitropolit Nicolae și a Preasfințitului Părinte Ioan Casian. La momentul rânduit, Părintele Mitropolit a vorbit tinerilor despre semnificația pericopei și mesajul ei:

*„Învățătorule, ce să fac ca să moștenesc viața veșnică?” Această întrebare nu este doar o interogație teologică, ci o chemare la convertire. Hristos nu oferă o definiție, ci o poveste. O parabolă care ne învață*

*că iubirea nu se măsoară în cuvinte, ci în fapte. „Preotul și levitul trec pe alături... Poate din frică, poate dintr-o interpretare legalistă. Dar iubirea nu se justifică. Ea se dăruiește. Samarineanul, cel disprețuit, se oprește. Se apropie. Leagă rănille. Plătește. Rămâne. Aceasta este milostenia adevărată: nu un sentiment, ci o lucrare. O lucrare a harului... Milostenia este semnul că Dumnezeu locuiește în noi. Când ne oprim lângă cel rănit, ne oprim lângă Hristos. Când ridicăm pe cel căzut, ne ridicăm și pe noi din indiferență,” a subliniat ierarhul.*

La finalul evenimentului, Preasfințitul Părinte Ioan Casian a mulțumit Înaltpreasfinției Sale și i-a oferit medalia omagială „Anul Centenar al Patriarhiei Române” din partea Episcopiei Ortodoxe Române a Canadei și i-a mulțumit pentru participare și cuvintele frumoase. În cuvântul de răspuns Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit Nicolae a mulțumit tinerilor și tuturor organizatorilor. Evenimentul s-a încheiat cu o agapă frățască organizată de către parohia gazdă. Slavă lui Dumnezeu pentru toate!

Protos. Maxim Morariu și pr. Adrian Manea

\*\*\*\*\*

### **ROYA Congress at the Episcopal Cathedral in Saint-Hubert, QC November 14–16, 2025**

Between November 14–16, 2025, the annual ROYA Congress of the Youth from the Romanian Orthodox Metropolia of the Americas took place at the Episcopal Cathedral dedicated to “Saint George the Great Martyr and the Holy Martyrs Epictetus and Astion.” The event was attended by young people from both eparchies, together with His Eminence Archbishop and Metropolitan Nicolae and His Grace Bishop Ioan Casian.

The events began on Friday evening with the Sacrament of Holy Unction celebrated by a group of priests under the leadership of His Grace Bishop Ioan Casian. At the bishop’s invitation, Father Petru Neaga, ROYA’s metropolitan-level coordinator, offered a sermon.

The next day began with the Divine Liturgy, celebrated by the local hierarch together with Protos. Maxim Morariu, the cathedral’s ecclesiarch, Father Petru Neaga, and Father Constantin Traian Petre of the Cathedral. At the end of the service, His Grace Bishop Ioan Casian delivered a homily in which he evoked the personality and legacy of Saint Paisius of Neamț. The hierarch emphasized:

*“Saint Paisius remains a model of faith, steadfastness, and prayer for today’s youth. Through his monastic activity, his hesychastic life, and his work translating and publishing the Philokalia collection, he offers all of us an example worthy of imitation.”*

The ROYA Congress sessions then continued: roll call of delegates, an overview of ROYA and its activities, and greetings from the two hierarchs of the Metropolia. Teodora Gârlonța, the Association’s president, spoke about its significance and the motivation for choosing Saint Catherine as its protector. Next, Valentin Cioană, ROYA Canada vice-president, reviewed the organization’s activities over the past year. This was followed by the financial report presented by Patrick Cioată from Vancouver, the association’s treasurer, and a testimony from His Eminence Archbishop and Metropolitan Nicolae regarding the ways in which young people in Latin America embrace Orthodoxy today.

The youth then divided into groups to discuss current and future projects and activities. Two representatives from each group later shared what they had discovered, recounting their experiences within ROYA.

A conference followed, delivered by Protos. Dr. Maxim Morariu, ecclesiarch of the Episcopal Cathedral of “Saint George the Great Martyr and the Holy Martyrs Epictetus and Astion” in Saint-Hubert, QC, and Diocesan Inspector of the Romanian Orthodox Diocese of Canada. He spoke about Father Dumitru Stăniloae and his legacy, followed by a Q&A session. The youth requested reading recommendations from Fr. Stăniloae’s works and expressed interest in his life and activity. At the end of the discussion, His Grace Bishop Ioan Casian intervened to underline the missionary and liturgical importance of his writings.

The day concluded with Vespers, dinner, and common activities for the youth.

On Sunday, beginning at 8:30 a.m., together with Fr. Maxim, Fr. Petru, Fr. Adrian Manea, and Deacons Valentin Boțu and Marius Constantin Popa, the youth celebrated Matins. At the appointed hour, the hierarchs were received, and the Divine Liturgy was celebrated under the leadership of His Eminence Metropolitan Nicolae and His Grace Bishop Ioan Casian. In the sermon, the Metropolitan spoke to the youth about the meaning of the Gospel passage and its message:

*“Teacher, what must I do to inherit eternal life?” This question is not merely a theological inquiry but a call to conversion. Christ does not offer a definition but a story. A parable teaching us that love is not measured in words but in deeds. “The priest and the Levite pass by... perhaps out of fear, perhaps from a legalistic interpretation. But love does not justify itself. It gives itself. The Samaritan, the despised one, stops. He draws near. He binds the wounds. He pays. He remains. This is true mercy: not a feeling but an act. An act of grace... Mercy is the sign that God dwells within us. When we stop beside the wounded one, we stop beside Christ. When we lift up the fallen, we lift ourselves from indifference,” the hierarch emphasized.*

At the end of the event, His Grace Bishop Ioan Casian thanked His Eminence Metropolitan Nicolae and presented him with the “Centennial Year of the Romanian Patriarchate” Medal on behalf of the Romanian Orthodox Diocese of Canada, expressing gratitude for his presence and inspiring words. In his response, His Eminence Metropolitan Nicolae thanked the youth and all organizers. The event ended with a fraternal agape meal organized by the host parish.

Glory to God for all things!

Protos. Maxim Morariu and Fr. Adrian Manea

\*\*\*\*\*

### **Congrès ROYA à la Cathédrale Épiscopale de Saint-Hubert, QC 14–16 novembre 2025**

Du 14 au 16 novembre 2025, le Congrès annuel de ROYA, regroupant les jeunes de la Métropole Orthodoxe Roumaine des deux Amériques, s’est tenu à la Cathédrale Épiscopale dédiée à « Saint Georges le Grand Martyr et aux Saints Martyrs Épictète et Astion ». À l’événement ont participé des jeunes des deux éparchies, aux côtés de Son Éminence l’Archevêque et Métropolitain Nicolae et de Sa Grace l’Évêque Ioan Casian.

Les manifestations ont débuté vendredi soir par la célébration du Sacrement de l’Onction des malades par un groupe de prêtres concélébrant avec Sa Grace l’Évêque Ioan Casian. À l’invitation de l’évêque, le père Petru Neaga, responsable de ROYA au niveau métropolitain, a prononcé une homélie.

Le lendemain a commencé par la Divine Liturgie, célébrée par l'hiérarque du lieu, accompagné du protosyncelle Maxim Morariu, ecclésiarque de la Cathédrale, du père Petru Neaga et du père Constantin Traian Petre, de la Cathédrale. À la fin de la célébration, Sa Grace l'Évêque Ioan Casian a prononcé un sermon dans lequel il a évoqué la personnalité et l'héritage de Saint Païssy de Neamț. L'évêque a souligné:

*« Saint Païssy reste un modèle de foi, de constance et de prière pour les jeunes d'aujourd'hui. Par son activité monastique, sa vie hésychaste et la traduction et publication de la collection Philocalie, il nous offre à tous un exemple digne d'être suivi. »*

Ensuite ont eu lieu les travaux du congrès ROYA : appel nominal des délégués, présentation de ROYA et de ses activités, et les messages de bienvenue des deux hiérarques de la Métropole. Teodora Gârlonța, présidente de l'Association, a parlé de sa signification et de la raison du choix de Sainte Catherine comme protectrice. Puis, Valentin Cioană, vice-président de ROYA Canada, a présenté un aperçu des activités de l'année écoulée. Le rapport financier, réalisé par Patrick Cioată de Vancouver, trésorier de l'association, a suivi, ainsi que le témoignage de Son Éminence l'Archevêque et Métropolitain Nicolae sur la manière dont les jeunes d'Amérique latine choisissent aujourd'hui l'Orthodoxie.

Les jeunes se sont ensuite répartis en groupes pour discuter de projets et d'activités présents et futurs. Deux responsables de chaque groupe sont ensuite venus partager leurs conclusions et leurs expériences au sein de ROYA.

A suivi ensuite la conférence du Protos. Dr. Maxim Morariu, ecclésiarque de la Cathédrale Épiscopale « Saint Georges le Grand Martyr et les Saints Martyrs Épictète et Astion » de Saint-Hubert, QC, et inspecteur diocésain au sein du Diocèse Orthodoxe Roumain du Canada, sur le père Dumitru Stăniloae et son héritage, suivie d'une séance de questions-réponses. Les jeunes ont demandé des recommandations de lecture dans l'œuvre du père Stăniloae, tout en manifestant un intérêt pour sa vie et son activité. À la fin de la discussion, Sa Grace l'Évêque Ioan Casian est intervenu pour souligner l'importance missionnaire et liturgique de ses écrits.

La journée s'est poursuivie avec les Vêpres, le dîner et des activités communes pour les jeunes.

Dimanche, dès 8h30, les jeunes, avec le père Maxim, le père Petru, le père Adrian Manea et les diacres Valentin Boțu et Marius Constantin Popa, ont célébré l'Office des Matines. Ensuite, à l'heure prévue, les hiérarques ont été accueillis et la Divine Liturgie a été célébrée sous la direction de Son Éminence le Métropolitain Nicolae et de Sa Grace l'Évêque Ioan Casian. Dans le sermon, le métropolitain a parlé aux jeunes de la signification du passage évangélique et de son message :

*« Maître, que dois-je faire pour hériter la vie éternelle ? » Cette question n'est pas seulement une interrogation théologique, mais un appel à la conversion. Le Christ ne donne pas une définition, mais une histoire. Une parabole qui nous enseigne que l'amour ne se mesure pas en paroles, mais en actes. « Le prêtre et le lévite passent à côté... peut-être par crainte, peut-être par légalisme. Mais l'amour ne se justifie pas. Il se donne. Le Samaritain, le méprisé, s'arrête. Il s'approche. Il soigne les plaies. Il paie. Il reste. Voilà la véritable miséricorde : non un sentiment, mais une œuvre. Une œuvre de la grâce... La miséricorde est le signe que Dieu habite en nous. Lorsque nous nous arrêtons auprès du blessé, nous nous arrêtons auprès du Christ. Lorsque nous relevons celui qui est tombé, nous nous relevons nous-mêmes de l'indifférence », a souligné l'hiérarque.*

À la fin de l'événement, Sa Grace l'Évêque Ioan Casian a remercié Son Éminence le Métropolitain Nicolae et lui a offert la médaille de l'« Année du Centenaire du Patriarcat Roumain » au nom du Diocèse Orthodoxe

Roumain du Canada, en signe de gratitude pour sa présence et ses paroles inspirantes. Dans son message de remerciement, Son Éminence le Métropolitain Nicolae a exprimé sa reconnaissance envers les jeunes et tous les organisateurs.

L'événement s'est conclu par une agape fraternelle organisée par la paroisse hôte.

Gloire à Dieu pour tout !

Protos. Maxim Morariu et père Adrian Manea









